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Jasno 
in odločno!

D eželni kongres S lovenske  
skupnosti se bo začel v Trstu v  
soboto, 16. t.m ., to je sam o en  
an po prvi seji novoizvoljenega  

Parlamenta. Tedaj bo po vsej ver- 
Jetnosti že znano, ali se je zm a
goviti vo liln i navezi Berlusconi- 

ossi-Fini posrečilo izvo liti iz  
j^ojih vrst predsednika obeh za- 

onodajnih zbornic, iz  česar se
0 lahko tudi predvidevalo, kak- 
^ b o  sestava nove italijanske

bJo glede na to pa je nujno, da 
m°ra slovenska politična stranka 
na začetku nove legislature jas- 
n° in g lasno povedati, v  kate- 
° 1S.n}fr Pnj^ejo njena nadaljnja 

Politična prizadevanja, kot tudi 
ovinkov poudariti, da so  

ljub korenito sprem enjeni poli- 
vICni slik i v državi nekatera na- 

in nekatere pridobitve na 
anjšinskem  področju nedotak- 

Pve. Ker je treba prav v tej zve-
1 Pričakovati poskuse, da se ko- 
° z8 °d ov in e začne vrteti nazaj, 
n deželnega kongresa pričaku-

da bo napovedal konkret- 
e akcije tudi za takšen primer. 

Politični predstavniki nem ško  
*adinsko govorečega prebival

stva na Južnem  T irolskem  so že
^Povedali, kaj bodo ukrenili, če 

1 nova parlamentarna večina in  
°.Va vlada v kakršni k oli ob lik i 

j Pravl j ali atentat na avtonom i- 
/  jim  jo je priznala doseda- 

J a italijanska državna oblast. 
j_e j zelo  podobnega bi po na- 

*n lahko napovedal najvišji or- 
*  slovenske politične stranke 

anji, se pravi deželn i kongres.

konfS Je na  ̂ položaj ne‘
g iko drugačen, a ne to liko, da 
jih>VenCi V d aliji ne bi m ogli svo- 
ti J,r°blem ov internacionalizira
jo* . so trdno od ločen i narediti 
^ Zni Tirolci in  prav gotovo tudi 
v.j dostanci, če bi se Italija odlo- 
 ̂ a Za nespoštovanje m ednarod- 

0(j sPrejetih obvez in  hkrati za 
jihP'av° še tistih  m alo pravic, ki 
ŠjnaUzivam o kot narodna manj-

ve ^ ažno je predvsem , da so no- 
pr P°^tične sile, ki so na tem , da 
VočVZame)° v Italiji oblast, pra- 
r,je asr*° in iz  »prve roke« sezna- 

e tudi z našim  položajem , z 
DRAG O  LEGIŠA  
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Česa se lahko naučimo iz izida 
parlamentarnih volitev 1994

N obena ju h a  se ne poje tako 
vroča, kot se sk uha . M inilo je že 
dovolj časa, da lahko o zadn jih  
p a rlam en ta rn ih  volitvah povem o 
nekaj h lad n ih  misli.

P redvsem  n asp ro tu jem  p reve
likem u povzdigovanju  zm age des
nice in bom  tu d i p o v ed a l zakaj. 
Zelo jasno  je, kdo  ni zm agal, ne 
pa, kdo je zm agal. G otovo je nam 
reč, da  levica ali n a p re d n i tabor, 
kakor ga pač hočem o im enovati, 
n ista  zm agala . To še n e  pom eni, 
da je levica izgubila, vsaj če gle
dam o to s trad ic ionaln im i m erili.

RAFKO DOLHAR

Rekli boste  m orda , da  je treba se 
daj u po rab lja ti nova m erila . P o
glejm o torej: n a p re d n i tabor je 
ohran il v Italiji n a tančno  eno  tre t
jino  glasov, in  sicer tis te , ki jih je 
v ed n o  im el. Če si je delal u tvare , 
da  bo  p resege l u so d n o  število  50 
o d sto tk o v  glasov, je bil to očitno 
raču n  b rez  krčm arja.

Tako sm o ugotovili, kdo  ni 
zm agal. Pa poglejm o zdaj, kdo  so 
tisti, ki jim  vsi p rip isu je jo  zm ago. 
Tisti, ki so zm agali, p redstav lja jo  
po  m ojem  le nelevico. P re tirano  
se  m i zd i v se  to  poenostav lja ti, 
rekoč p rep ro s to  t  da  je zm agala 
desn ica. Zakaj? Če stvari nam reč 
n a tan čn o  p roučim o, ugo tov im o, 
da  so m n o g e  n ek d an je  stranke  
k ra tkom alo  izginile s političnega 
prizorišča , ne  m orem o  p a  en o 
stav n o  reči, da so izginili ljudje, 
ki so jih d o  včeraj volili. Izginili 
so  na  p rim er socialisti, liberalci, 
socia ldem okrati in repub likanci. 
Š tiridese t let m ogočna varuška  
italijanske dem okracije , nam reč 
K rščanska dem okracija , pa  je p a 
dla  na  10 o d sto tk o v  glasov.

Kako naj ocenim o te desapa- 
recidose, glasove poko jn ih  ali h u 
do obubožan ih  strank? Kam  so šli 
g lasovi teh  volilcev? L ahko trd i
m o, da  so čez noč posta li d e sn i
čarski? R ealistično g led an o  ne. 
Z ato  sta n a  ta v p rašan ja  m ožna 
d v a  odgovora: ali so  ljud je , ki so 
svojčas g lasovali za s tran k e  leve 
sred ine , bili že prej desn ičarji, ali 
pa  so, kar je bolj v erje tno , o h ra 
nili isto politično prepričanje, a so 
se naveličali razn ih  um azan ij v 
lastn ih  s tran k ah  in jih zapustili.

To pom en i, da  n jihove g lasovn i
ce niso šle v skrinjico nekd an jih  
levo sred in sk ih  strank , tem več v 
volilno vrečo Bossija in  Berlusco
nija. G lasovi so v ed n o  isti, le da 
so se znašli v d ru g i vreči. Pri tem  
seveda n asta ja  v p rašan je , ali lah 
ko Bossija, ki se trka na svoja p ro 
tifašistična p rsa , kar p rep ro sto  
sm atram o za  desničarja, in  enako  
etiketo lahko  p rep rosto  prilepim o 
p o d je tn iku  in te levizijskem u m o
gotcu  B erlusconiju . To se m i zdi 
vsekakor p renagljeno  in  površno , 
kajti o tem  je treba govoriti, u p o 
števajoč volilne in  v lad n e  p rog ra
m e, ki jih ta dva  m eteo ra  italijan
skega političnega ozvezd ja  p re d 
stavljata.

Pri p reu čev an ju  te s tvarnosti 
p a  obstaja  resn ično  zaskrblju joče 
dejstvo , in  sicer to, da  je politi
čna in teligenca Finiju om ogočila, 
da  je skočil na barko, ki jo je sm a
tral za p e rsp ek tiv n o . N i se zm o
til. To p om en i, da se m u  je p o 
srečilo z en im  sam im  skokom  p re
tiho tap iti m isovsko  g ibanje  v u s 
tavn i lok in  n a to  še na  zm agovito  
barko. Doslej so n am reč  m isovci 
bili v po litičnem  g e tu . To je po 
m ojem  p rav a  zm aga desn ice. Ta 
sicer ni kdovekako  povečala šte 
vila glasov, tem več je zm agala za
rad i politične in teligence in  p re 
brisanosti svojega političnega vo-
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ditelja. N ikdar ne sm em o nam reč 
pod cen jev a ti in teligence svojih  
nasp ro tn ik o v .

M islim , da  se bo n ad  takim  re
zu lta to m  m oral g loboko zam isliti 
n a p re d n i tabor, če bo ho te l p re 
stop iti m itični p rag  50,1 odsto tka  
glasov. To p a  se bo lahko  zgodilo  
sam o z g loboko p ren o v o  tega  ta 
bora , in  ne  z raz red n o , staroko- 
m u n istično  in p ro tizgodov insko  
usm eritv ijo  SKP, ki je, ko t kaže, 
n a rav n o st obso jena  na  opozicijo.

P red  nekaj leti se je zdelo , da 
je bila socialistična s tran k a  na d o 
bri poti, da  prevzam e vodstvo  ita
lijanske levice. Zdaj pa  je k lavrno
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Po napadu letal
Ko bodo v odmaknjenosti tretjega 

tisočletja zgodovinarji analizirali bur
ne dogodke na Balkanu na prelomni
ci osemdesetih in devetdesetih let na
šega stoletja, bo največkrat poudarje
na beseda »prvič«.

Prvič po drugi svetovni vojni je 
zavijanje siren sredi jutra zadnje ne-

SASA RUDOLF

delje v  juniju 1991 pognalo strah v 
kosti Ljubljančanom, saj se je naka
zovala nevarnost letalskega napada.

Sledili so oboroženi spopadi v Ev
ropi, prvič v zadnjih 50 letih, prvič 
po tolikem času smo poročali in pisali 
o množičnih pokolih, o posilstvih, mo
ritvah, ubijanju otrok, odpiranju kon

centracijskih taborišč, teptanju najos
novnejših človeških pravic.

V nedeljo in ponedeljek pa so le
tala Atlantskega zavezništva prvič od 
ustanovitve N A T A  bombardirala srb
ske postojanke v bližini muslimanske 
enklave Goražde v vzhodni Bosni. Le
talski poseg je bil že mesece v zraku, 
točneje od avgusta lani, ko je Varnost
ni svet Združenih narodov izglasoval 
resolucijo 836, s katero je svetovna or
ganizacija pooblastila Atlantsko zavez
ništvo, da na ukaz poveljnika modrih 
čelad v Sarajevu priskoči na pomoč 
pripadnikom mirovnih sil. Za resolu
cijo je glasovala tudi Rusija, ki se je 
zdaj znašla v precepu. Domača jav
nost zahteva od predsednika Jelcina, 
naj zaustavi napade proti srbskim so-
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Po napadu letal NATO v BosniRADIO TRST A

■  ČETRTEK, 14. aprila, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 S hrano do zdravja; 9.00 IZ 
STUDIA Z VAMI: 9.15 Ivo Andrič: »Most 
na Drini«; 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla 
miza; 12.40 Primorska poje; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Kulturne diagonale: Veš, poet, svoj 
dolg?; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
17.10 Mi in glasba; 18.00 Dopisnice z naj- 
bližnjega vzhoda.
■  PETEK, 15. aprila, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna  
kronika; 8.10 Dopisnice z najbližnjega 
vzhoda; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Ivo 
Andrič: »Most na Drini«; 10.00 Poročila;
11.45 Okrogla miza; 12.40 Primorska po
je; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.30 Za sm eh in dobro voljo; 14.00 Poro
čila in deželna kronika; 14.10 Otroški ko
tiček: »Otroški radijski tednik« (Zlata Ju- 
rin); 14.30 Krajevne stvarnosti: Od Milj do 
Devina; 15.00 Nekaj minut z...; 15.30 Mla
di val; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
17.10 Mi in glasba; 18.00 Kulturni dogodki.
■  SOBOTA, 16. aprila, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Kulturni dogodki; 9.00 Bon
ton odpira vsa vrata; 10.00 Poročila; 12.00 
Krajevne stvarnosti: »Ta rozajanski glas« 
— oddaja iz Rezije; 12.45 Krajevne stvarno
sti: Glasnik Kanalske doline; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Krajevne stvarnosti: Nediški zvon;
15.00 Tisoč let naših prednikov; 16.00 Za
pisi o literatih; 17.00 Poročila in kulturna 
kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Preži
hov Voranc: »Doberdob«.
■  NEDELJA, 17. aprila, ob: 8.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik;
9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v  Roja
nu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v  Itali
ji; 10.00 Mladinski oder: »Vesna« (Matjaž 
Jarc); 11.45 Vera in naš čas; 12.00 Koroški 
obzornik; 13.00 Opoldanski radijski dnev
nik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 14.10 Dante Alighie- 
ri: »Božanska komedija: Nebesa«; 15.00 
Krajevne stvarnosti; 16.00 Krajevne stvar
nosti; 17.00 Šport in glasba.
■  PONEDELJEK, 18. aprila, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila; 8.10 
Iz Četrtkovih srečanj: Na bregovih Vardar
ja; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Ivo An
drič: »Most na Drini«; 10.00 Poročila; 11.45 
Okrogla miza; 12.40 Primorska poje; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Kme
tijski tednik; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Otroški kotiček: Pesem mladih 
1994 - II. del; 15.00 Julius Kugy: Sloven
ske gore, slovenski ljudje; 15.30 Mladi val;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Vlado Malačič: Pregled 
oceanografskih raziskav v Tržaškem zali
vu in problemi razvoja ob morju.
■  TOREK, 19. aprila, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Ivo 
Andrič: »Most na Drini«; 10.00 Poročila;
11.45 Okrogla miza; 12.40 Primorska po
je; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Dante 
Alighieri: »Božanska komedija: Nebesa«.
■  SREDA, 20. aprila, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Koroški obzornik; 9.00 IZ 
STUDIA Z VAMI: 9.15 Ivo Andrič: »Most 
na Drini«; 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla 
miza; 12.40 Primorska poje; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Krajevne 
stvarnosti: Na goriškem valu; 14.00 Poro
čila in deželna kronika; 14.10 Krajevne 
stvarnosti: Na goriškem valu; 15.00 Ma- 
de in Italy; 15.00 Mladi val; 17.00 Poročila 
in kulturna kronika; 17.10 Mi in glasba;
18.00 Literarne podobe: »13 za 13« — tri
najst oddaj za trinajst slovenskih sodob
nih romanov.
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bratom, ki pripadajo veliki pravoslav
ni skupnosti slovanskih narodov. Le
gitim ni nastop lovcev vrste F/A 18, 
ki so na srbske položaje okrog oblega
nega Gorazda odvrgli 250-kilogram- 
ske bombe vrste Mark-82, je tako za
ostril stike z Rusijo. Jelcin je celo za
grozil, da Rusija ne bo vstopila v part
nerstvo za mir, če se bodo nadaljevali 
letalski napadi na ozemlju bivše Ju
goslavije. S takim, ne povsem prepri
čljivim nastopom, si Jelcin krije hrbet 
pred demagoškimi nastopi skrajno 
desničarskega nacionalista Zirinov- 
skega, ki je zagrozil s povračilnimi 
ukrepi, to je z  ruskimi bombami na 
postojanke Nata v Italiji.

V  prvi vrsti gre za ameriško letal
sko bazo v Avianu pri Pordenonu. Zi- 
rinovski je tudi v preteklosti že več
krat izrekel podobne grožnje, ki Zaho
da niso prestrašile, saj so bile in so v 
prvi vrsti namenjene domovini, to je 
pritisku na Jelcina, ki bi znal ob na
daljevanju popustljivejše politike iz
gubiti ves ugled, s tem pa tudi oblast 
v Rusiji.

Današnji čas je na splošno prepoln 
groženj, demagogije in svarilnih na
migovanj. Zgodovina, tudi najnovej
ša, nas ni naučila ničesar. Če le malo 
pobrskamo po spominu, imamo na 
dlani celo vrsto paralelizmov med do
gajanji v  Jugoslaviji ob koncu osem
desetih let in sedanjimi v  Italiji. 
Spomnimo se le na besede in okolje,

»Za našo razvojno strategijo v
II. republiki.« Pot tem  geslom  bo 
v soboto, 16. aprila, in  v nedeljo, 
17. aprila, v Trstu osm i d eželn i 
kongres S loven sk e skupnosti. 
Stranka že li razm isliti o novem  
položaju , ki je nastal v  Italiji z 
velik im i političnim i in institucio
nalnim i sprem em bam i, še pose
bej pa z v o liln o  reform o, ki na
laga m anjšini in sloven sk i stran
k i čisto nove naloge in  odgovor
nosti. S lovenska skupnost pa po
udarja, da mora biti m anjšina še 
naprej subjekt tudi v  politik i in  
da torej potrebuje svojo  strategi
jo — ne sam o za svojo ohranitev, 
tem več tudi za svoj vsestranski 
razvoj.

v katerem jih je izrekel Slobodan M i
loševič na Ušču pri Beogradu 19. no
vembra 1988. Poslušalo ga je milijon 
Srbov, ko je z odra hrumel: dovolj je 
korupcije, dovolj izkoriščanja s stra
ni slovenskih podjetij, dovolj s partij
skimi tehnokrati in dovolj z  izdajalci 
Kosova. Pri tem je dejal, da bodo obla
sti aretirale vse albanske upornike, ki 
se zavzemajo za priključitev k Alba
niji. Čas je za novo politiko, je dodal. 
Kaj vse to ne spominja v marsičem na 
Pontido, na objavo seznama časnikar
jev, visokih državnih funkcionarjev, 
sodnikov, ki jih je treba odstraniti, kar 
smo brali v reviji, neuradnem glasi
lu Finijevega nacionalnega zavezni
štva.

Smo pozabili na grožnje in pravo 
vojno napoved Miloševiča ob prosla
vi 600-letnice Kosovske bitke? Na Ga
zi Mestanu je tedaj obrazložil svoj 
načrt o združitvi vseh Srbov, kajti 
»kjer živi en sam Srb, je Srbija«, svoj 
pogled na demokracijo, češ »en človek 
— en glas«. Za uresničenje teh zamisli 
so dovoljena vsa sredstva, tudi orož
je. Tedaj ta grožnja ni vzbudila ve
čjega zanimanja, opravičevali so jo z 
govorniškim patosom. Dve leti kasne
je so padli prvi slovenski teritorialci. 
Previdnost, da se kaj takega ne pono
vi, nikakor ne bo odveč, še posebej ob 
bližajočem se 25. aprilu, prazniku od
porništva, na katerega bi zmagovita 
volilna naveza Berlusconi-Bossi-Fini 
najraje pozabila.

K ongres se bo začel v  soboto, 
16. aprila, ob 16.00 v  M odri dvo
rani H otela Savoia na tržaškem  
nabrežju. Predsedniško poročilo  
b o  prebral Marjan Terpin iz G o
rice, tajniško poročilo pa d ežel
n i tajnik Ivo Jevnikar. Zboroval
ce bodo pozdravili tržaški župan  
Illy, drugi ugledni gostje in  pred
stavniki delegacij iz  zam ejstva, 
m atične S loven ije  in  iz  vrst dru
g ih  m anjšinsk ih  skupnosti.

Druga poročila, razprava in  
volitve novih  strankinih organov 
pridejo na vrsto naslednjega dne, 
v nedeljo, 17. aprila, ko se bo  
kongres nadaljeval od 1 0 .0 0  da
lje v K ulturnem  dom u na Pro
seku.
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Cesa se lahko...
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u ton ila  v m orju  korupcije . Vod
stvo  levice po  m ojem  lahko pre' 
vzam e le D em okratično  zavezni
štvo. S rpa in  k ladiva v seh  veliko
sti bi m orala  levica sp rav iti v 
p o tarn ico  zgodov ine , če hoče biti 
v Italiji re sn ičn a  a lternativa . Na
p re d n a  ali leva polovica ustavne
ga loka bo m orala  iskati glasove 
le na  sred in i, če bo h o te la  na vo
litvah  p rem ag a ti desn ico .

Poglejm o zdaj na  n ašo  njiv0, 
kaj sm o na njej p ridelali?  Lahk° 
seveda  veselo  zavp ijem o: »habe- 
m us papam «, im am o slovenske
ga zas to p n ik a  v rim skem  pari3' 
m en tu . P riznati pa  si m oram o, da 
ga im am o p o  sreči. N ihče nam  ga 
ni m ogel zajam čiti in  n a m  ga tu' 
d i nikoli več ne  bo m ogel, dok|ef 
n am  ga ne b o  jam čila sp rem enje' 
na  u stava . Kaj p a  dotlej? To )e 
H am letovsko  v p rašan je .

N ajprej nekaj p re p ro s tih  ug°' 
tovitev. Takoim enovani dem okr3' 
tični T rst je  s te sn o  izvolitvijo 
p rof. M agrisa  za sen a to rja  tes» 
svojo d ušo . Jasno je, da im a zib3' 
ga m nogo  očetov, p o raz  pa  nobe
nega. G otovo  je, da  M agris breZ 
slovenskih glasov ne bi sedel v s? 
n a tu . Isto očetovstvo  si lasti tud' 
sk ra jna  levica. D rugo dejstvo  )e' 
d a  leva naveza  s p o slansk im  kaJV 
d id a to m  iz v rst kom unističnih 
p renov ite ljev  ne  bo pri nas nikolj 
žela u sp eh o v . To je m e n d a  zdaJ 
končno jasno . SSk je tok ra t za tak 
volilni p o isk u s  dala vse , kar ]e 
m ogla. Rekel bi skoraj, da  je pr°’ 
dala d u šo . U sp eh a  pa  k ljub  tebb1 
ni bilo. Vsaj to  si velja zapornn1' 
ti, kajti po  toči zvon iti je p repo2' 
no . Ce pa  se m oram o iz napak 
učiti, jih  ne  sm em o ponavljati-

T ako im enovana operacija  BV 
je bila v n o v em  političnem  pol°' 
žaju  za SSk do  sedaj e d in a  u spe' 
šna . Le p o  tej po ti se  splača na' 
daljevati. Z adn je  politične volitvje 
n ikakor n iso  bile fo tokopija  zad' 
njih  u p ra v n ih . E dino  operacija 2 
neod v isn im  sen a to rjem  M agd' 
som  se je pozitiv n o  iztekla, a 23 
las. To si velja zap om niti, o teb1 
razm išlja ti in  p rim ern o  u k rep a t1- 

*  *  *

Jasno in odločno! 
4hiii o
zahtevam i in  pričakovanji sl°' 
venske narodne m anjšine. Ne b1 
radi v id e li, da bi nova oblast d®' 
bivala inform acije le  od naš1*1 
»neprijateljev« iz Trsta, Gorice d1 
V idm a, kot se je redno d ogajaj  
do zdaj. Šlo je povečin i za »prr 
krojene« inform acije in  zato od' 
ločno pristranske. To je tembob 
potrebno, ker naša m anjšina 23  
nim a svojega pristnega predstav' 
ništva v R im u. Prav zahteva f °  
takem  predstavništvu pa je eb3 
tem eljn ih  problem ov S lo v e n c i  
v Italiji.

»Za našo razvojno strategijo v II. republiki«

8. DEŽELNI KONGRES 
SLOVENSKE SKUPNOSTI
Začetek: v soboto, 16. aprila, ob 16.00 
v M odri dvorani H otela Savoia v  Trstu

Nadaljevanje: v  nedeljo , 17. aprila, ob 10.00 
v K ulturnem  dom u na Proseku.

Nove naloge za manjšino
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Pogovor s predsednico sklada M itja Čuk Jelko Cvelbar

Petnajst let vztrajnega dela za 
prizadete in pomoči potrebne otroke

Kmalu bo minilo 15 od ustanovitve sklada Mitja Čuk, edine slovenske 
0rSanizacije v zamejstvu, ki se ukvarja s prizadetimi otroki. Poleg tega nudi 
udi pomoč ostalim šolarjem in dijakom s popoldanskimi lekcijami iz raznih 

Predmetov, starši se lahko obrnejo na to organizacijo, če za svoje malčke po- 
rebujejo strokovno pomoč, na primer psihologa ali defektologa, hvalevredno 

nalogo opravlja tudi Vzgojno-zaposlitveno središče, v katerem je trenutno 10 
Prizadetih oseb, starih več kot 16 let.

Predsednica Sklada M itja Čuk je Jelka Cvelbar, ki je obenem odgovorna 
Urednica mesečnika Škrat. Kljub številnim težavam in skromnim finančnim  
Sredstvom, je dejala v  pogovoru, je članom v tem obdobju s požrtvovalnim  
ej°m uspelo narediti veliko. Hude težave so s sedežem, ki je sicer last sklada, 

a bi bilo treba prostore popolnoma preurediti in prilagoditi potrebam fizično 
Prizadetih. Kljub številnim problemom pa imajo člani še veliko načrtov in idej.

j jim bo uspelo uresničiti, pa ni odvisno samo od njih, ampak tudi od zani- 
>nanja tistih ustanov, ki bi bile dolžne skladu pomagati.

, Bi z a za če tek  p o v e d a li ne- 
aJ podatkov o nastanku sklada? 
redvsem m lajši verjetno ne ve- 
°/ kdo je b il M itja Čuk.

Bd je deček, ki se je rodil z Dow- 
°vim sindromom in je umrl 4. no- 
'mbra pred 15. leti, ko je bil star ko- 

. aJ 8 let. Starši so za tega otroka ze- 
0 Veliko naredili in prav ob njegovi 
rirti so se začeli ljudje zanimati za 

rje lahko družine, v  katerih se je 
°dil prizadet otrok, dobijo primerno 
r°kovno in drugačno pomoč. Jasno 

Jj glasno se je torej pojavila zahteva 
lakem središču. Takrat Slovenci 

ploh nismo imeli nobene službe, ki bi 
tem ukvarjala. Prizadeti otroci iz 

■ Ih družin so torej morali v itali- 
centre' zaracH česar so imeli še 

°uatne težave zaradi jezika.

Kaj bi p oved a li o delu  Skla- 
s|a Mitja Cuk in  V zgojno-zapo- 
.,dvenega središča? Kateri so Va- 

najpom em bnejši d osežk i in  
sPehi?

Predvsem bi želela poudariti, da 
č r w ^ ‘n Vzgojno-zaposlitveni cen- 
t j  ločeni, paralelni ustanovi. S 

8a vidika je torej delovanje še bolj 
zavno, saj moramo v bistvu voditi 

n e 0rganizaciji. Sklad M itja Čuk je 
rial z namenom, da bo nudil pomoč 

rizadetim otrokom in njihovim star- 
' Pf> tudi vsem otrokom, ki so v 

P°,n°či potrebnih« situacijah. Teh pa

Društvo slovenskih  izobražencev — Trst 
Krožek za družbena vprašanja Virgil Šček — Trst

Franc Jeza U9i6-i984)
Simpozij ob 10-letnici njegove smrti

Referati:
Inž- Franc Goličnik — Zrele misli mladega razumnika in pisatelja Franca Jeze 

Prof. dr. Martin Jevnikar — Literarno ustvarjanje Franca Jeze 
Prof. dr. Janko Prunk — Slovensko narodno vprašanje skozi čas 

Dr. Drago Legiša — Franc Jeza politik ali ne 
Prof. Vlado Habjan — Franc Jeza med Ljubljano in Trstom 

Saša Martelanc — Nedočakane sanje velikega idealista

Srečanje bo v Peterlinovi dvorani v Trstu, Ulica Donizetti 3, 
v petek, 22. aprila, z začetkom ob 16. uri.

Prosvetnim domom in s Finžgarjevim 
domom na Opčinah. Naš sklad je tu 
di najel zelenico na Opčinah, ki je ju- 
sarska last. Parcelo smo hoteli zagra
diti, vendar nam do sedaj tega niso 
dovolili. Nikakor pa ne moremo po
slati otroke na travnik, ki ga na eni

nost in na druge ustanove, vendar 
doslej nismo dobili niti odgovora.

V i ste tudi odgovorna uredni
ca Škrata. K oliko časa ta list iz 
haja, kakšen  uspeh  je im el in  
kdo ga bere?

Škrat izhaja od leta 1991 in je na
stal v  sodelovanju med mano in po
kojno časnikarko Nadjo Kriščak. Da
li sva pobudo za rojstvo mesečnika, ki 
naj bi bil namenjen vzgojiteljem in 
staršem pri njihovem vsakdanjem de
lu. Tudi Škrat se precej s težavo pre
življa. Število naročnikov je majhno, 
kar pa nas najbolj boli, je, da ravno

je vedno več. Dovolj je, da pomisli
mo, da vsak tretji učenec — tako vsaj 
pravijo statistike — potrebuje še do
datni popoldanski pouk. To pomeni, 
da je nekaj narobe v okolju, v družini 
in v šoli. Naš sklad je torej organizi
ral popoldanske lekcije za otroke os
novnih, srednjih in tudi dijake višjih 
šol. Če starši lekcij ne morejo plače
vati jim  naš sklad priskoči na pomoč.

Poleg tega nudimo posamezne fi
nančne podpore družinam s skromnej
šimi sredstvi, organizirali smo jezi
kovne krožke za latinščino, anglešči
no in nemščino, imeli pa smo tudi 
krožek italijanskega jezika. Vsak torek 
deluje na našem sedežu v Narodni uli
ci svetovalnica — na razpolago so raz
ni strokovnjaki od defektologov do psi
hologov in pedagogov, v zadnjem ča
su pa imamo tudilogopedsko službo. 
Slednja je še posebno potrebna, saj je 
otrok z govornimi napakami veliko. 
Naš sklad se trudi, da bi starše na ta 
vprašanja opozoril. Dr. Viljem Šču
ka je imel v ta namen že vrsto preda
vanj po vrtcih in šolah. Govorne na
pake je namreč zelo lahko popraviti v  
otroštvu, kasneje pa vedno težje.

Med našimi pobudami bi še ome
nila poletni center, ki ga bomo letos 
organizirali že desetič. Največja teža
va pri tem je pomanjkanje primerne
ga sedeža. Letos upamo, da nam ga 
bo uspelo organizirati v dogovoru s

Otroci vzgojno-zaposlitvenega centra M itja  Čuk na 8. zim skih  igrah, k i jih  
je  organiziral sk lad na Pinacavallu 6. marca letos.

strani ograjuje železnica, na drugi pa 
cesta.

Kako se  sklad preživlja, od  
kod dobiva sredstva?

Preživljamo se zelo slabo, tudi za
to, ker se sklad po statutu ni uvrstil 
ne v eno ne v  drugo krovno organi
zacijo. Ko sta dobili sredstva iz Slo
venije, smo se obrnili na obe, da bi 
nam povedali, ali imamo tudi mi pra
vico do podpore. Ena krovna organi
zacija seje do sedaj oglasila, drugo pa 
še čakamo.

V sklopu zakona za kulturne de
javnosti nam dežela ne da ničesar, češ, 
da nismo primarno kulturna organi
zacija, od zakona za obmejna področja 
pa dobivamo nekaj sredstev, ki pa so 
izredno skromna. V  glavnem se torej 
preživljamo s prispevki ljudi.

Poleg finančnih  težav imate 
tudi problem e s sed ežem ...

Da, tudi težave s sedežem so zelo 
velike. M i smo sicer odkupili na Op
činah v Proseški ulici (nasproti cerk
ve) poslopje, ki naj bi postalo naš se
dež. Za odkup smo se zadolžili sami 
odborniki sklada. Lani smo dolg že od
plačali, sedaj pa bi bilo treba poslopje 
popolnoma preurediti, saj odpada 
omet, odstraniti pa bi bilo treba tudi 
vse arhitektonske pregrade. Vzgojno- 
zaposlitveno središče se je preselilo v 
šolo na Colu. Načrt za popravilo na
šega poslopja je sicer že izdelan, pri
manjkuje pa denar za dela. Večkrat 
smo že pisali na Kraško gorsko skup

tisti, katerim je list namenjen, Škra
ta ne berejo, oziroma sploh izredno 
malo berejo. Morda koga zavaja na
slov našega mesečnika. Marsikdo na
pačno misli, da smo mladinski list. Po 
vsebini pa je Škrat namenjen vsem, 
ki se ukvarjajo z vzgojo normalnih in 
prizadetih otrok.

K akšni pa so, kljub težavam , 
vaši načrti in  želje za prihodnost?

Načrtov je veliko, želja tudi, izgle- 
dov, da bomo uspeli kar uresničiti, pa 
iz leta v  leto manj. Prispevki javnih  
uprav so vsako leto enako visoki, če 
ne celo manjši, poleg tega pa ne mo
remo računati, da nam bo slovenska 
javnost finančno pomagala. Potreb je 
čedalje več, prav tako nabirk, tako da 
ni dovolj denarja za vse. Treba bo to
rej misliti na alternativne dejavnosti, 
ki bi nam prinesle dohodek.

Najpomembnejši načrt, ki ga mo
ramo čimprej uresničiti, je urediti naš 
sedež tako, da bi v njem lahko delo
valo tudi Vzgojno-zaposlitveno sredi
šče, posebna knjižnica, v kateri bi bi
lo mogoče dobiti psihološke, pedagoške 
in druge strokovne knjige ter video
teka, to je izposojevalnica video pos
netkov z izobraževalno vsebino. Imeli 
naj bi tudi manjšo dvorano za preda
vanja. Drugo, kar si želimo, pa je, da 
bi prej omenjeno zelenico uredili ta
ko, da bi seje lahko posluževali ne sa
mo naši člani ampak tudi drugi ljud
je za sprehode in rekreacijo.

Pogovor je zapisala 
Helena Jovanovič
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V spomin na Pavlo Ravnikar
V sta ro sti 82 let je v T rstu  po 

daljši bo lezn i um rla  Pavla R av
n ikar. K akih 35 let je živela pri 
B esedn jakov ih  v ul. R. M anna  v 
T rstu  in  bila v veliko pom oč zla
sti m ed dolgo boleznijo dr. Engel- 
berta . D om a je bila iz M oravč na 
G oren jskem  in daljna  so rodn ica 
n ek d an jeg a  tržaškega škofa Rav
nikarja, ki je um rl sred i p re jšn je 
ga sto le tja  in  je p o k o p an  p ri Sv. 
A ni v T rstu .

R ajna Pavla je bila delavna, 
razg led an a, v e rn a  in  naro d n o za- 
v ed n a  S lovenka. M ed vojno  je 
sodelovala  v n a ro d n o o sv o b o d il
n em  g iban ju , a je kot velik svo
b o d n jak  odk lan ja la  kom un ističn i

režim  in zlasti n jegov  to ta lita ri
zem . Do sm rti ni m ogla  pozabiti, 
da  ji je zločinska roka, žal iz p a r
tizansk ih  v rs t, ubila b ra ta . To je 
bil tu d i g lavni razlog, zarad i ka
terega  je k m alu  p o  vo jn i ilegalno 
šla čez m ejo, se m islila le začas
no  u stav iti v T rstu , a je  tu  n a p o 
sled  ostala d o  sm rti. V zadn jih  le
tih , ko je bila h u d o  bo lna, je za
njo lepo  sk rbela  g o sp a  Zala Be
sed n jak , ki je odšla  v večnost le 
d o b er m esec p re d  njo.

R ajna je m nogo  let tu d i red n o  
pom agala  pri ekspediciji našega  
lista, za k ar ji bom o v ed n o  h v a 
ležni. Naj počiva v m iru!

D.L.

Priznanje občine Dolin3 
Saši Oti

Saši O ti, članu časnikarske e k i f  
R AI, k i je  skupaj s kolegoma MarcO 
Lucchetto in Dariom D'Angelom ui,,r 
v M ostarju, bodo v  soboto, 16. at  
rila, v občinskem  kulturnem  cenVf 
France Prešeren v Boljuncu podel' 
»in memoriam« Odličje p r i j a t e l j i  
in svobode. S tem se je želela dolI« 
ska občina oddolžiti njegovemu $P 
minu in se m u obenem zahva liti 
dragoceno kulturno delo. PodelitC 
priznanja sodi v sk lop prireditev 0 fl 
prte meje, k i jo  skupno prirejajo $  
linska, sežanska in koprska občino 1 
vrsto  let.

•k  *  *

V Gorici se je  pred dnevi zakljo$  
12. mednarodni natečaj za mlade 
lin iste z območja A lpe Jadran, ki $  
je  priredilo glasbeno združenje 
sica senza frontiere«. Poleg tega jo P° 
tekal tudi 2. natečaj za mlade violof 
čeliste. Tekmovanja se je udeležilo P  
gojencev glasbenih šol iz treh do2 ' 
Vsi najboljši so v nedeljo, 10. apfi 
nastopili na zaključnem koncertu, ^  
to pa bodo do 21. t.m . im eli nastop  
v  nekaterih pom em bnih m estih  Alpe 
Jadrana.

Po dolgi bolezni je v 82. letu starosti umrla v Trstu

Pavla Ravnikar
Pokopana je bila v soboto, 9. aprila, na pokopališču pri Sv. Ani 

v Trstu. Narodnozavedno, razgledano in pridno Slovenko, našo nek
danjo dolgoletno sodelavko pri ekspediciji lista, bomo ohranili v le
pem in hvaležnem  spom inu.

Uredništvo in uprava
Trst, 14. aprila 1994

Naj novejše publikacije 
krožka »Virgil Šček«

Podelitev 31. nagrade»Vstajenje«
V D ruštvu slovenskih izobražen

cev je bil v ponedeljek eden  najslo- 
vesnejših večerov v sezoni. Podelili so 
31. literarno nagrado »Vstajenje«, ki 
jo je tokrat prejel slovesni pisatelj iz 
Argentine Tone Brulc za delo »Varde- 
vanje angelčka«. Zaradi prevelike raz
dalje se avtor večera v Peterlinovi 
dvorani v Trstu ni udeležil. Zastopal 
ga je A ndrej Rot, rojen v Argentini, 
ki pa se je p red  nekaj leti preselil v 
Slovenijo.

Utemeljitev nagradne komisije, ki 
podeljuje priznanje, je prebral p red 
sednik prof. M artin Jevnikar. Uvodo
ma se je spom nil pokojne pesnice 
Ljubke Šorli, večletne dragocene čla
nice komisije. Avtorja Brulca in nje
govo delo je na večeru predstavila

prof. Zora Tavčar, ki je predvsem 
poudarila, da je Brulc v s lo v e n s k i  

književnosti poseben pojav, saj se |e 
povsem  vživel v okolje, v katerega ga 
je postavila usoda, še posebej v sknv' 
nostno vzdušje, v katerega ga je vp°' 
ljevalo seznanjanje z Indijanci v n)1" 
hovem  okolju. Ena največjih odlik 
književnosti Toneta Brulca pa je nje' 
gov čut za skrivnostno, magično.

Nekaj odlomkov iz nagrajene kn]1' 
ge sta na srečanju prebrala M ateji 
Peterlin in Marijan Kravos, predstav' 
nik openske Hranilnice in posojil011' 
ce Robert Petaros pa je izročil nag°a' 
do. Brulca je nato lepo predstavil A*1' 
drej Rot, ki ga pozna že od otroštva- 
Njegov prispevek v celoti objavljam0 
v podlistku.

O knjigah, k i jih  je  izdal krožek V. Šček, so na tisko vn i konferenci v Časni
karskem krožku spregovorili (z leve): Ivo Jevnikar, Rafko  Dolhar in Bruna Ciani

Krožek za družbena vprašanja 
»Virgil Šček« iz Trsta je na tiskovni 
konferenci, nam enjeni italijanski p u 
bliki, na začetku tedna predstavil svo
je najnovejše publikacije. O dveh je 
slovenska javnost že obveščena — gre 
za diplom ski nalogi o tržaškem  vpra
šanju in sam ostojnih slovenskih po 
litičnih skupinah  izpod peresa pro
fesorjev A drijana Pahorja (obdobje 
1952-1954) in  Brune Ciani (1954-56) — 
dve pa sta popolnom a »novi«. Gre za 
knjigo, napisano v italijanščini, z na
slovom : »Zaščita m anjšin  in m edna
rodni standardi«, v kateri so zbrani 
odlomki dokum entov in besedil, ki so 
nastali v okviru K onference o evrop
ski varnosti in sodelovanju, ter za 
zbirko predsedniških  in tajniških po 
ročil z vseh dosedanjih  sedm ih kon
gresov Slovenske skupnosti. Knjiga 
ima naslov »Narodnopolitični seizmo
graf«. N apisana je v slovenščini, g ra
divo pa je zbral in uredil Ivo Jevnikar. 
V knjigi je tudi nekaj dokum entarne
ga gradiva in fotografij.

N a tiskovni konferenci, ki je bila 
na sedežu Časnikarskega združenja 
v Trstu, je najprej spregovoril p red 
sednik  krožka »Virgil Šček« dr. Raf
ko Dolhar. M ed drugim  se je zahva
lil Hranilnici in posojilnici na O pči
nah , da je s finančno podporo  om o
gočila izid obeh najnovejših knjig.

O svoji diplom ski nalogi je nekaj 
besed povedala tudi prof. Bruna Cia
ni, o zadnjih  značilnih knjigah z belo 
platnico, ki jih je izdal krožek, pa Ivo 
Jevnikar. »N arodnopolitični seizm o
graf« je na prvi pogled dolgočasno 
branje, je dejal, saj v bistvu vsebuje 
poročila s političnih kongresov, ven
dar nam  priklicuje pred oči zadnje 
dvajsetletje in  vsa osrednja vpraša
nja, s katerim i se je od leta 1975, to
rej od osimskih sporazum ov, do 1992 
spopadala naša narodnostna skup
nost. Z aznavna so razm erja v m anj
šini, m ed večino in m anjšino, m ed 
matico in m anjšino. G lede knjige o 
m anjšinski zaščiti in m ednarodnih  
standard ih  zaščite pa je Jevnikar de

jal, da nam erava Krožek za družbe
na vprašanja Virgil Šček z objavo 
m ednarodnih  listin nadaljevati. Na 
vrsto bodo prišli še Z druženi narodi 
in z njimi povezane organizacije, Ev
ropski parlam ent in Svet Evrope.

*  *  *

V petek, 15. aprila, bo v  Gregorči
čevi dvorani v  ulici sv. Frančiška v 
Trstu na sporedu prvo od štirih pre
davanj o sodobni slovenski književno
sti. Srečanja prireja Narodna in š tu 
dijska  knjižnica. V petek bo govoril 
prof. Boris Paternu, predavanje pa bo 
posvečeno sodobni slovenski poeziji.

Na slik i (z desne): Andrej Rot, Zora Tavčar, M artin Jevnikar in Robert Petard
(foto D. Križmad1»
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Slovence iz Italije je v Friziji zastopala Vida Valenčič

Seminar mladinskega 
združenja MENS 
o umetniškem izražanju

Časnikar Boštjan Kocmur o svojem »povratku« v domovino

»V Sloveniji sem našel stvari, 
ki sem jih v Argenti

V srcu Slovenije, Ljubljani, je okrog 50 mlajših Slovencev iz Argentine, 
trenutno živijo v matični domovini. Nekateri nameravajo tam ostati za ved- 

no: Precej je študentov, nekateri pa so v Sloveniji tudi našli delo. Eden od 
n]ih je časnikar Boštjan Kocmur, ki je zaposlen pri dnevniku Slovenec. Koc- 
rnur je bil pred nekaj tedni v Trstu s slikarko Zalko Arenšek in študentko Lučko 

oznič, obe sta iz Argentine. Bili so gostje Društva slovenskih izobražencev 
ln So na srečanju govorili o oddajah, ki jih je pod naslovom »Pričevanje o zve
stobi« posnela slovenska televizija. Dokumentarce o Slovencih v Argentini so 
Predvajali januarja in februarja meseca.

Boštjan K ocm ur je  v  pogovoru  za naš lis t povedal nekaj besed o vzrokih,
1 s o ga privedli v  Ljubljano, o tem, kako se je v  novem okolju vživel, ter o 

sedanjem političnem stanju v Sloveniji.

Kaj te je privedlo v matično 
°tttovino in kako se v Sloveniji 

P°cutiš? Si tu našel svoj dom?
V Slovenijo me je pripeljala želja, 

J1 bi videl, kako je v moji domovini. 
e °d otroštva so mi bili pri srcu slo- 
enstv°, kultura, naše izročilo; sploh 

1 bil moj prvi jezik slovenščina. Ju
ha 9i se m ; je p0nudna priložnost, 

j® se za dva meseca zaposlim v Ce- 
r Vcu in jaz sem jo izkoristil. To je bil 
sav»očas vojne v Sloveniji. Kasneje 

a 2 ženo prišla v  Ljubljano, ona je 
Sef em dobila delo, v bistvu pa sva 

kakih deset mesecev preživljala ša
kali ^ an^‘ v časopisih. To je bila ne- 
s• na preizkusna doba. Z  ženo sva 
-Postavila rok enega leta: če se v tem

su ne n -£ Spremenii0/ fr se pa£
,, Hl}a- Reči moram, in s tem odgo- 

r]am na drugi del vprašanja, da 
ki* V SJoveniji našel mnogo stvari, 
j]ySe'n jih v Argentini pogrešal, v prvi 
j ,s 1 n°k pravi občutek pripadnosti. 
Cj jjern se seznanil z drugimi Sloven- 
0c' so Prišli v matico z druge strani 
p () ana- Z  njimi smo osnovali društvo 
lz r<jtnikov iz Argentine z imenom 

jensko društvo Slovenija v svetu. 
v ®}utno sem predsednik društva jaz, 

Iefn pa se zbira približno 50 oseb.

kov6 ^ Ĵ r8 entin i še ve lik o  roja- 
ki se že le li od seliti v S lo

n j o ?

Se ^ 0y raiek pride v poštev le za mlaj- 
S '0S« |Se starejši ne bi mogli ločiti od 
pa l '1 družin, otrok, vnukov, mnogi 
Kes° Se poročili z Argentinci. 

Je- da se je vrnilo tudi nekaj sta

rejših oseb, vendar so te le redkost. 
Številni mladi pa so izrazili željo, da 
bi lahko študirali v Sloveniji. Naše 
društvo jim skuša pomagati, kot mo
re, ter je že mnogim našlo vsaj začas
no bivališče.

Tudi s strani same Slovenije je v 
zadnjem času precejšnja odprtost do 
izseljencev, ki se želijo vrniti. Matica 
podeljuje na primer že tri leta štipen
dije slovenskim študentom iz Argen
tine.

Kako sedaj v  S loven iji ljudje  
gledajo na izseljenstvo? V bistvu  
so ta pojav začeli še le  sedaj spo
znavati, saj se o tem  pol stoletja  
sp loh  ni govorilo .

Nekateri so o Slovencih v Argen
tini precej informirani, vendar teh ni 
veliko. V zadnjih letih od osamosvo
jitve pa smo opazili veliko pozitivnih 
premikov. Poleg že omenjenih štipen
dij potomcem izseljencev moram še 
poudariti, da so začele nekatere stran
ke vlagati ogromno svojih energij v  iz
seljenstvo. Cesa takega v prejšnjih ča
sih ni bilo, saj smo bili v Argentini 
dejansko »izolirani«. Prišlo je celo do 
tega, da so v  Sloveniji govorili o »so
vražni emigraciji«.

Kar zadeva nas, menim, da so nas 
sprejeli popolnoma normalno. Jaz se 
tu preprosto počutim kot Slovenec 
več. Res pa je, da bi veliko stvari o nas 
morali v matici šele izvedeti. Na filo
zofski fakulteti so v  zadnjem času po
svetili veliko pozornosti Slovencem po 
svetu. Po tej poti bi bilo treba nada
ljevati.

Po poklicu  si časnikar, zato 
dobro poznaš potek dogod k ov  v 
Sloveniji. Kako ocenjuješ seda
njo situacijo?

M islim, da Slovenija v tem tre
nutku preživlja resnični prehod v de
mokracijo. Seveda, vsak prehod je bo
leč za tistega, ki te spremembe doživ
lja. Vendar, če so se Slovenci zavest
no odločili za demokracijo po modelu 
zahodne Evrope, bo treba to fazo pre
mostiti. V  tem trenutku je situacija 
zelo napeta, vendar pa so, človeško 
gledano, vse te reakcije tudi ob dogod
kih v zadnjem času, normalne. Tre
ba pa bo paziti, da se ne zaostrijo.

(hj)

Člani m e d n a ro d n e g a  m lad in 
skega zd ru žen ja  M EN S (M ladina 
ev ropsk ih  n a ro d n o stn ih  sk u p n o 
sti) so se ted en  p red  veliko nočjo, 
kot vsako leto, srečali na  sem inar
ju , ki je to k ra t po tek a l v Friziji na 
sev ero zah o d u  N izozem ske. Slo
ven sk o  m an jšino  iz Italije je na 
tem  srečan ju  zastopa la  V ida V a
lenčič, članica m lad inske  sekcije 
S lovenske sk u p n o sti. Iz Italije so 
bili še trije p red s tav n ik i iz Južne 
Tirolske, S lovencev s K oroške pa 
je bilo 10.

Letošnji m ed n a ro d n i m lad in 
ski sem in ar je bil v celoti p o sv e
čen u m etn išk em u  izražan ju . N a
slov je bil »U m etnost skozi m an j
šinske jezike«. O rgan iza to rji so 
ude ležen ce  razdelili v delovne 
sk u p in e . V saka si je izbrala  eno  
področje  — od  k n jiževne  do gle
dališke, likovne in g lasbene um et
n o sti do  a rh itek tu re . P ro g ram  je 
bil zelo n a trp a n . N a sp o re d u  so 
bila tud i razn a  p red av an ja , ogle
di frizijskih u s tan o v  in  srečanja  z 
razn im i u m etn ik i in  m lad insk im i 
organizacijam i.

»Sem inarji zd ru ž e n ja  M ENS 
so bili doslej z asn o v an i bolj teo 
retično,« je ob povra tku  dejala Vi
da Valenčič,« v Friziji p a  so tokrat 
dali več p o u d a rk a  k o n k re tn im  
v p rašan jem . S p loh  je bilo sreča
n je  iz redno  p o u čn o  in  zanim ivo, 
pa  tud i odlično organizirano. P ro
stega  časa n a m  res ni ostajalo  ve
liko, hodili sm o na koncerte , raz 
stave, og ledali sm o si razn e  ar
h itek tonske  znam enitosti. Veliko 
sm o izvedeli tu d i o frizijskem  je
ziku  in  ku ltu ri. Frizijščina je g er
m anskega  izvora, p o d o b n a  n e m 
ščini in angleščin i. G re za av to h 

tono  m anjšino , ki je v se  do  d a 
nes ohranila svojo ku ltu rno  izroči
lo, svoje n a v ad e  in  običaje. P red 
vsem  m lajši ro d  pa  im a d an es  te 
žave s p isan jem , saj ne  obstajajo  
frizijske šole.«

»Eden o d  p redavateljev« , je o 
srečanju  še povedala  V ida V alen
čič, »je izrazil m nen je , da je treba 
ločevati u m e tn o s t in ču t p r ip a d 
nosti do ločenem u naro d u , vendar 
se večina n i strin ja la . U deleženci 
so nam reč m enili, da u m etn o st ne 
pom eni sam o oh ran jan je  folklore 
in  ljudskega  izročila, pač pa  da  je 
v  d an ašn jem  sv e tu  za m lade  u s t
varjalce, tu d i m an jšin ske , n u jn a  
vključitev v širše tokove. N a se 
m inarju  sm o imeli udeleženci bolj 
m alo m ožnosti, da  bi vsak  p re d 
stavil svojo m an jšino . N a razp o 
lago so n am  dali le nekaj m inu t, 
saj je bil p ro g ram  že itak  n a trp an . 
Jaz sem  predstav ila  zborovsko de
javnost, k i je m ed  n am i najbolj 
razširjena, u d e ležen cem  p a  sem  
tu d i razdelila nekaj fo tokopiran ih  
s tran i o naši ku ltu ri iz knjige P av
la Strajna »Potopljena identiteta«. 
K oroški S lovenci pa  so o svoji 
situaciji p red stav ili k rajši v ideo 
film.«

M anjšinsk i sem inar v Friziji se 
je zaključil z izvolitvijo novega 
p red sed n ik a , za katerega  je bil iz
bran  m lad predstavn ik  z Južne Ti
rolske, p o d p re d se d n ik  bo odslej 
p rip ad n ik  nem šk e  m an jšin e  na 
M adžarskem , b lagajn ik  p a  Z a
ho d n i Frizijec. P rihodn je  srečanje 
zd ru žen ja  M EN S bo, p rav  tako 
ted en  p red  veliko nočjo, v C elov
cu. O rganizacijo  si b o d o  prevzeli 
K oroški Slovenci.

(hj)

Udeleženci m anjšinskega seminarja v Friziji med kosilom
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Zaradi popravil je bil zaprt dve leti

Goriški Kulturni dom bo spet 
povsem zaživel svojo vlogo

Goriški K ulturni dom je po dve
letnem obveznem zaprtju zaradi pre
novitvenih del ponovno na razpolago 
krajevnemu občinstvu. Tačas sicer ni 
povsem prekinil delovanja, saj je pri
rejal številne izvirne pobude po dru
gih mestnih in krajevnih dvoranah 
in tako naprej svojstveno dograjeval 
kulturno ponudbo na Goriškem. Od 
otvoritve decembra 1981, s prired
bo prve retrospektive slovenskega fil
ma, seje zvrstilo v domačem ter hkra
ti funkcionalnem in elegantnem oko
lju KD ničkoliko filmskih, gledali
ških, glasbenih, razstavnih, kabaret
nih, plesnih in nasplošno zabavnih 
prireditev, ob tudi odmevnih politi- 
čno-kulturnih srečanjih in debatnih 
večerih.

Dinamični upravni in tehnični ko
lektiv goriškega KD — naštejemo za 
vse predsednico upravnega odbora 
Nado Komjanc — Sanzin, ravnatelja 
Igorja Komela in odgovornega tehni
ka Igorja Devetaka — je »naredil iz 
nuje krepost« in izkoristil prisilo o pri
lagoditvi protipožarnim varnostnim  
predpisom s tem, da je ob nujnih delih 
poskrbel zlasti za posodobitev itak bo
gate zmogljivosti večnamenske struk
ture, s katero se lahko kosajo redke 
druge dvorane, tudi v državnem me
rilu. Veliko in malo dvorano, kinote
čno sobo, razstavni foyer, z  družab
nim omizjem in barom, so opremili z 
obnovljeno električno napeljavo s 
priključki za najrazličnejšo rabo, od 
tradicionalnih gledaliških in glasbe-

Poslopje Kulturnega dom a v Gorici

nih nastopov do zahtevnejših kon
gresnih in festivalskih prireditev, ki 
predvidevajo sočasno odvijanje več do
godkov (npr. Film Video Monitor). 
Ob novih oblogah, sedežih in kulisah, 
so dopolnili še opremo za simultano 
prevajanje, za razsvetljavo in akusti
ko, tako da bo sedaj lahko KD spet 
povsem zaživel svojo vlogo.

Ob vseh tehničnih zmogljivostih 
pa je goriški kulturni hram sposoben 
pokazati še nekaj več, namreč toplino 
in odprtost prostora, ki privlačuje in 
privabi najrazličnejše obiskovalce, tako 
iz slovenskega kot italijanskega oko
lja, tudi onstran meje, naj si bo ugla
jeno tradicionalno in mladinsko an- 
tikonformistično občinstvo, kot edin
stveno kulturno središče na Primor

skem. Odgovorni pri goriškem KD  
najavljajo praznični koncert za obelež
je ponovnega odprtja. Vsi se lahko ve
selimo tega dogodka in si želimo, da 
bi KD čimprej celostno zaživel svojo 
povezovalno vlogo — v sozvočju z os
talimi kulturnimi postojankami gori
čkih Slovencev (Katoliški dom, Cen
ter E. Komel, Glasbena matica, Kato
liška knjigarna in galerija, knjižnica 
D. Feigel, Kinoatelje, kino Vittoria, 
dijaški dom S. Gregorčič idr.) — ki 
gre v dvojno smer zbliževanja in skup
nega družbenega življenja tako znotraj 
naše skupnosti kot tudi v odnosu do 
ostalih goriških sredin, italijanske, 
furlanske, do univerze, sosednje N o
ve Gorice, ostalih mest v deželi.

D avorin  D evetak

Srečanje s slovenskim
Dobro obiskano srečanje z novoiz

voljenim senatorjem Darkom Bratino, 
ki ga je priredil goriški pokrajinski od
bor SKGZ, je bilo 11. t.m . zvečer p ri
ložnost ne le za izraze zadovoljstva ob 
ponovni izvolitvi slovenskega p red
stavnika v parlam ent, pač pa tudi za 
sproščen pogovor o usm eritvah poli
tičnega položaja, ki tako v vsedržav
nem  kot krajevnem  m erilu ne kaže 
spodbudn ih  znakov, berem o v tis
kovnem  poročilu organizacije.

Darka Bratino je v mali dvora
ni obnovljenega K ulturnega dom a v 
Gorici pozdravil predsednik  goriške 
SKGZ Karlo Devetak s poudarkom  
na dejstvu, da je izvolitev Bratine 
kljub nasplošno neugodnem u rezul
ta tu  izredno pom em ben dogodek za 
vso našo skupnost. Velike vrednosti 
je še zlasti široka podpora različnih 
kom ponent Slovencev — je dejal De
vetak, — to podporo pa bo senator še 
bolj potreboval pri nelahkem  delu, ki 
ga čaka v parlam entu.

Deželni predsednik SKGZ Klavdij 
Palčič je izrazil zaupanje v vlogo Dar
ka Bratine, ki je že v m inulem  m an

datu  opravil pom em bno delo v korist 
Slovencev v Italiji, izvolitev sloven
skega senatorja pa je poleg strn jene
ga glasu Slovencev bila odločilnega 
pom ena tudi opredelitev tržaških Slo
vencev, pom em bnega dela Slovencev 
videmske pokrajine in m nogih dem o
kratičnih Italijanov, ki so tako po
trdili, da ocenjujejo priso tnost m anj
šine kot vitalen sestavni del deželne 
stvarnosti. »Vsi se zavedam o, da v 
tem  političnem položaju ne bo lahko, 
ker se je zm aga na volitvah prevesila 
na tisto stran, ki do Slovencev ni iz
kazala razum evanja«, je dejal Palčič 
in poudaril nezm anjšan pom en pri
zadevanj za sožitje in pravice m anj
šine.

Štefan Bukovec je v im enu Slo
venske skupnosti dejal, da je bilo ve
liko upanje, da bo skupn i slovenski 
kandidat uspel, bilo pa je tudi veliko 
bojazni, da ne bo izvoljen. Bratinova 
izvolitev ima po m nenju  Bukovca ob 
novem  volilnem m ehanizm u tem  ve
čjo vrednost, SSk pa je kandidata tu 
di odločno podprla. »Strnjena podpo
ra skupnem u kandidatu  naj bo zato

zgled za Slovence tudi ob bodočih vo
lilnih preizkušnjah«, je še dejal Buko
vec.

Čestitkam  se je pridružil tudi no 
vogoriški župan  Tomaž Marušič, ki je 
izvolitev Bratine označil kot jamstvo 
za nadaljevanje p lodnih  odnosov 
m ed obem a Goricama. M arušič je pri 
tem  opozoril tudi na velik pom en bo
dočih občinskih volitev v Gorici in iz
razil željo, da bi bili Slovenci tedaj zo
pet tako strnjeni.

Senator Darko Bratina se je vsem 
zahvalil za čestitke in podporo  in de
jal, da je velik konsenz Slovencev v 
Italiji, ki se je zbral ob njegovi kandi
daturi, jasen znak, da se ljudje na Go
riškem  vendarle m nožično zavzem a
jo za življenjsko pom em bno sodelo
vanje ob meji, ki za uspešno  prihod
nost teh krajev nima alternative. Bra
tina je bil v goriški pokrajini po gla
sovih nesporno  prvi, kajti desničar
ski kandidat Romoli je v uninom inal- 
nem  okrožju prevladal z večjo kon
centracijo glasov v treh furlanskih ob
činah.

Z zadnje seje goriškega 
pokrajinskega sveta Ssk

Vse sile je treba 
sedaj usmeriti 
v občinske volitve

Na nedavni seji je goriški pokra
jinski svet Slovenske skupnosti ana
liziral stanje po nedavnih političnih 
volitvah v luči deželnega kongresa W 
se pogovoril tudi o pripravah na bliž
nje volitve, ki bodo 12. junija v Go
rici in v Krminu. Izid političnih vo
litev Slovencem gotovo ni naklonjen, 
saj je prišlo do velikega zasuka v des
no, piše v tiskovnem poročilu stran
ke. Kljub temu bo slovenska skupnost 
Gorica tvorno nadaljevala stike z vse
mi strankami, razen z Narodnim za
vezništvom, s katerim iz razumljivi 
razlogov ni možen dialog. Udeležen
ci so tudi izrazili veliko zadovoljstvf 
ob izvolitvi Darka Bratine za senatorf 
ter obžalovanje, da ni bil izvoljen tu
di Enzo Bevilacqua. Ob tem ni mo
goče sprejeti namigov, češ da volilCt 
Slovenske skupnosti niso v celoti p ° i  
prli izvolitve Darka Bratine. Brezgi' 
sov Ssk Slovenci sploh ne bi imeli svo
jega senatorja, kar bi bila ogromni 
škoda. Na teh volitvah seje še bolj j&' 
no pokazalo, da je nujna uveljaviti 
zagotovljenega zastopstva, poleg tegf 
pa bo treba ob prihodnjih volilrtj 
preizkušnjah politična dogovarjanj 
med slovenskimi komponentami vodi
ti drugače, kot se je to dogajalo pr& 
nedavnimi volitvami, beremo v por°' 
Čilu Ssk.

Vse sile je treba sedaj usmeriti V 
občinske volitve v Gorici, kjer Slovi1' 
ska skupnost že dlje časa kontinuira
no in enakovredno sodeluje pri tako- 
imenovani transverzali, povezavi v s i  
sil, razen tistih, ki so izrazito desV° 
obarvane. Le s takšno povezavo j  
mogoče zajeziti močno napredovanj 
desnice tudi na Goriškem, pri čerttf 
ni mogoče pozabiti nedavnega poskj 
sa pokrajinske uprave, ki je želela ,z 
svojega statuta črtati navedbo Sloven
cev. Slovenska skupnost Gorica tak
šen poskus najodločneje obsoja, kff 
pač ni v duhu evropskih kriteriji 
obravnavanja manjšin. V  zvezi z ob
činskimi volitvami, ki bodo potekat 
po večinskem sistemu z morebitno 
lotažo, goriški del Ssk ugotavlja, f  
mora stranka nastopati v prenovlf. 
nem duhu in se odločati za zavezni
štvo z vsemi tistimi političnimi sij11 
mi, ki kažejo odprta in demokratih 
stališča, saj je samo z njim i na tej 
obmejnem predelu možen strpen 1,1 
konstruktiven razvoj.

* * *
V Doberdobu so prejšnji teden Prl 

redili prijetno slovesnost, na kateri50 
podelili članom pihalnega orkestr° 
Kras, k i igrajo že 40 in več let, Pr\  
znanja za »zvestobo«. D obili so 
A ndrej Gergolet, S tan islav Gergote ' 
Jože Ferfolja, M ario Ferfolja, Ertnh  
no Gergolet, Pio Vescovo, Paolo  '  
žin tin  in Jožef Ferletič.



li-  aprila 1904 NOVI LIST Stran 7

Beograjsko listje
Nekoliko začudeno sem pogledal, 

o mi je znanec iz Beograda poslal 
An/ S °  z naslovom: »Veljko Kadijevič: 
pjoje vidjenje razpada«. Izdala Poli- 
m  ° e°grad 1993, str. 166. Jugoslo- 
nnski general v pokoju napiše knji- 

S°' »Moj pogled na razpad.« Česa? 
,Vse ‘n deloma tudi sedanje jugoslo- 
fltJSKe vojske! Delo je nekakšna av-
0 lografija, ki je morda prišla malo 
J e[ano: le Pa prišla in jo je dobro tudi 
Prebrati, posebej še tisti, ki smo in de- 
otna še spremljamo usodo južnoslo- 
a,jskih narodov, ne samo za hobi, 
ac Pa to čutimo kot neko dolžnost,
1 smo vrsto let spremljali, prouče- 

a 1 njihovo literaturo in dihali z nji- 
°vnni narodi (ne pa z njihovo poli-

s* °'i Pustimo ob strani dejstvo, da
0 zaradi pomanjkanja časa, ker je čas 

jemalo odmaknjen, določene stva-
> kjer je avtor sam sokriv, pisane v  

Pamfletu. Tudi to je dobro, da bralec 
ve' ajH vojaški izvedenci so vedno v 
Sel zgodovini vojnih dogajanj pisali 
Se v °Niki pamfleta, kjer so bili sa-
1 ^udeleženi, da se niso pred jav- 

b i$ °  UrnazaB- ■ ■ 'Po taktiko je upora- 
t j d i  Veljko Kadijevič in ga prav za-
0 uela zanimivega.

General se je zavedal: »Armada je 
li PP živem telesu in vodilni 
Nuje v njej so to sami videli in tudi 
\Poznavali!« — V vojaški zgodovini je 

menda edini primer, ko je poraže-
1 Poveljnik, ki je odnesel celo glavo,

sko revščino, prisiljen to priznati in 
tudi napisati.

Kadijevičeve ocene preteklosti biv
še Jugoslavije so zelo površne, da ne 
rečem nerealno opisane. So pa pomem
bne zato, ker je s tem povedal, kaj je 
dejansko mislila (in verjetno še mis
li!) jugoslovanska soldateska in še vsi 
tisti, ki so jo vsa leta podpirali. Pre
skočil je pri opisu razburljivo obdobje 
šestdesetih let, zlasti 1968. leto, kose 
razbohotijo v  Beogradu študentski ne
miri. Prav pod pritiskom teh dogod
kov pride pozneje do dolgih razprav 
o samoupravljanjui, ki se uzakonijo z 
ustavo 1974 leta. Čeprav je v tem ob
dobju 1970 nastopila svetovna gospo
darska kriza. Vse to pri Kadijeviču ni

îrbunk\nil pa v velikansko gospodar

Izšla je knjiga:

Opčine,
zgodovinski oris župnije
Knjigo je napisal prof. Ivan Artač

Sodelovali so:
Berta Vremec, Drago Štoka, Zvon

ko Vidau (fotografije) 
in Marko Štoka (zemljevidi).

Predstavitev knjige bo v soboto, 16. 
aprila, ob 17. uri v prostorih open
ske Hranilnice in posojilnice v uli
ci Ricreatorio. Predstavil jo bo prof. 
Tomaž Simčič. Pel bo cerkveni 

pevski zbor Sv. Jernej.

omembe vredno. Odpira pa zanimivo 
razmišljanje: Kje so v bivši Jugosla
viji bili dejanski faktorji, ki so zamu
jali s časom, čeprav se je povsod ka
zala potreba po temeljiti reviziji gospo
darstva v nenaklonjenem družbeno
političnem ozračju?

Nekaj pa pogrešam: Armada je 
vedno bolj vztrajala na ustaljeni go
spodarski kontinuiteti in samo sebe 
postavljala v položaj državnih konser
vativnih struj. — Normalen pojav, 
saj je bil general štab šolan v Rusiji! 
Del oficirjev, ki so dobili izobrazbo v 
N A TO  šolah, je vsa leta bil v ozadju 
in se tudi sedaj ni prebil, ampak so 
jih previdno »preusmerili« v druge re
sorje. Samoupravljanje v državi naj 
bi tudi v vojsko vneslo »samoupravno 
anarhijo«. S teritorialno obrambo se 
je v  državi pojavilo dvojno poveljeva
nje. Finansiranje armade iz republi
ških prispevkov je ohromilo vojaško 
logiko in naredilo temeljno napako.

Državna vojska se mora firiansi- 
rati iz državnih virov, v  tem prime
ru iz samostojnih virov federacije. Ta
ko so nastajale finančne krize in iz ar
madnih vrst so odhajali zelo sposob
ni kadri. Nekateri v gospodarstvo, 
drugi pa celo v inozemstvo, kot dobro 
plačani vojni inštruktorji. Komu? Zo
pet novo poglavje!

Knjiga ostaja nekakšen odsev tra
gedije jugoslovanskih narodov, da se 
združijo v neko skupnost, obenem pa 
zopet razdružijo, ko spoznajo, da ni
so za »pod isto streho«... Zanimivo je, 
da Kadijevič tudi Sloveniji daje svoja 
navodila. Najprej jo oblati, tako, kot 
jo je sposoben oblatiti samo naduti

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 

M oliere  
ZDRAVNIK PO SILI

Režija Zvone Šedlbauer

V petek, 15. aprila, ob 20.30 
ABONMA RED F 

v sredo, 20. aprila, ob 16. uri 
ABONMA RED G

časnik! Potem pa pripomni: »Nikdar 
nisi dovolj daleč od Balkana, da bi se 
smel nezavestno obnašati, da bi na 
meji postavljali zid, saj ta še ni go
tov«... Javno obžaluje, da ni bil pred 
samoosvoboditvijo Slovenije sprejet 
njegov predlog, da naj bi se jugoslo
vanska armada umaknila iz Sloveni
je šele, ko bo Slovenija vojaško pora
žena... Kljub vsemu je zgodovina šla 
svojo pot in Sloveniji prizanesla z bal
kansko morijo...

Brez dvoma bodo tudi zgodovinarji 
ocenjevali zelo različno in tudi precej 
drugačno to obdobje, ki nam je sedaj 
časovno še preblizu. Nečesa pa se lah
ko zavemo. Kadijevič je jasno povedal, 
da je bila ljudska armada — jugoslo
vanska vojska zadnja leta po Titovi 
smrti vojska brez države in vedno bolj 
je postajala vojska brez času primer
nega vodstva. Jasno pa tudi pove, da 
je prav Tito bil tisti, ki je 1962 leta 
prišel na najbolj napačno in pogubno 
odločitev. Ko je sprejel koncept Kar
deljeve Jugoslavije. Tedaj se je začel 
propad države in tudi armade...

A m b ro ž  K odelja

^ndrej Rot

Ob podelitvi 
»Vstajenje« Ton
^ ° neta Brulc poznam , odkar sem se zavedel, da je zunaj moje rojstne hi- 

r®j k '1̂ 113 SVetu' Takrat je r>a Urbančevim , kakor so imenovali naselje sko- 
Živ /  ° m eter Pr°č ° d  K urakam pa, to je Slovenske vasi pri Buenos Airesu, 
br ° na dobrem  hektaru  zemlje le nekaj Slovencev. Kar vsi so bili domo- 
B0» C1: J one Novljan, po dom ače Fleten, Tone M ehle, brata Tone in M artinQqV . » v / r i j u i l ,  r  * I C l t l l ,  1 V1IC 1VIC111C, DIOICI l U I l t  1X1 iV ld l l i l  1

(oba sta bila zidarja), Lojze Škoda, Lojze, Janez in Franc Urbanč, 
do 1̂ne** naivečji kos zem lje in po katerih so dali kraju, v katerem  so živeli,
in rria^e *m e< Stane Guzelj iz Šentjošta in Rot, vsak od teh že s svojo ženo 
je2aeC,°  ali m anjšo kopico otrok. Tudi Brulc je sezidal svojo hišo, ostal pa 
t0 tedanje otroško razum evanje dolgo neporočen. M orda sm o ga za-
n0 gCali stric. Živel je poleg naše hiše pravzaprav sta hiši imeli skupno  ste- 
aSad starejšim bratom  sva ga pogosto gledala čez ograjo, kako si pripravlja 
Ved 'i ~~ m eso na žaru, pije čaj mate, počiva na ležalniku, spi ali bere na vrtu. 
s° sva' da ve, da ga opazujeva. O n pa je naprej drem al ali bral. Knjige 
de| ,e Vedno debele in pisava največkrat m eni neznana. Pozneje sem zve
čeri ?  ^  k™* r»ščino in nem ščino v gotici. M orda pa sva z bratom  najraje 
jebila a' kako dela; uporabljal je polkrožno peč iz blata. Pravzaprav, sprva 
na a Iz blata, potem  jo je sezidal iz opek. Bila je na vrtu  in nekoliko dvignje- 
staja ta'- bJe vem, ali je kaj dobrega pekel v njej, vem  pa, da je še dolgo 
kj sj na sor*cu in dežju. Pač pa sva z bratom  okušala stepeno kavo instant, 
r»e c Pr 'P ravljal in jo je nam a ponujal kot prepovedani sad, češ, otroci

teejo piti kave.
Veri(j ° d  teh prvih naseljencev si je ogradil popolnom a deviško zemljo,
^ tri 3l- 'e d eset m etrov v širino in dvajset ali trideset v dolžino. Toliko so si 
gegg1̂  lahko privoščili, ker so vsi hiteli z zidavo najprej enega, potem  še dru- 

Prostora — in končno je nastala hiša. Med parcelam i je bil pogosto p ra

zen prostor, torej pašniki za bližnjega km eta, ki je svoje krave pustil pasti 
nam  na dotik  rok.

Z mojim očetom  sta se vsako jutro vozila v steklarno, po trideset in več 
letih pa sta tud i oba bila upokojena. Sprva je tam  delalo več Slovencev, m ed 
njimi nekaj Prekm urcev in Prim orcev, nekaj m esecev pa tudi filozof Milan 
Komar. To je bila p redvsem  generacija, ki je pri sedem najstih  ali dvajsetih 
letih odšla v begunstvo, preživela nekaj let v taboriščih in se nazadnje znašla 
v A rgentini. Večina je m orala takoj v boj za preživetje, za ustanovitev  dom a, 
družine. Težko je doum eti, kako potrebna je bila d ružina tistim , ki so že n e
kaj let tavali in pogrešali starše in sorodnike v domovini. Redkokdo je še upal, 
da se bo še kdaj šolal. U spelo je le tistim , ki so prišli v begunstvo s kakšnim  
zaledjem  ali s starši. D elno je uspelo študirati politikom , ne sicer zase, am 
pak za otroke, nikakor pa ni uspelo km etom , razen če so se odločili za bogo
slovje. Ti m ladi fantje so potegnili črto čez svoje ambicije in sanjali le o svojih 
otrocih, ki naj bi jih vzgojili v A rgentini in jim omogočili, za kar so bili sami 
prikrajšani. V prostem  času so se družili m ed seboj, obiskovali prijatelje, gra
dili skupni dom  in brali predvsem  slovenske knjige. Brulc je najbrž klasičen 
prim er zelo nadarjenega m ladeniča, ki je zašel v begunstvo in m oral graditi 
iz niča. Leta vojne in begunstva so m u odvzela visokoleteče ambicije, v p ro 
stem  času pa je svoja ku ltu rna nagnjenja krotil z branjem . Ko je odložil knji
go, se je naslonil na zid in gledal na pločnik. Z bratom  tedaj nisva razum ela, 
zakaj je pravil, da so m u najbolj všeč ženske noge. Poročil se je pri petin tri
desetih; z ženo Prim orko — iskat jo je šel v Bariloče — imata štiri otroke, da
nes so stari že več kot dvajset let.

V svojih najboljših letih je bil odbornik pri d ruštvu  Slovenska vas, delni
čar pri kovinskem  podjetju; svoje prih ranke je prispeval še za m noge druge 
slovenske finančne poskuse, a se vedno  um aknil razočaran in praznih  rok. 
N ajbrž je edini slovenski pisatelj, ki bi znal popisati ta ne tako bleščeči del 
»slovenskega čudeža«. Brulc je nam reč sodil v generacijo, ki je veliko dala 
na poštenost; le redkokdo je v tej drži vztrajal do konca, zato je pogosto pri
šel navzkriž z odborniki d ruštev , cerkvenim i predstavniki in seveda tudi po
litiki.

Zaradi težav s srcem je bil p redčasno  upokojen in nato še bolj vneto bral. 
Ko sm o v drugi polovici sedem desetih  let začeli izdajati študentsk i list Druga 
vrsta, so le nekateri kulturniki v Trstu pozitivno gledali na naše poskuse, v 
Buenos Airesu pa je bil razglašen splošen bojkot. Podprli so nas le Franc Sodja,



Stran 8 NOVI LIST 14. aprila 1994

Svečanosti ob dnevu holokavsta

Ob dnevu ho lokavsta  sta  ju d o v sk i skupnosti v Trstu in Gorici, ko t tudi 
v vseh m estih  Ita lije, priredili vrsto  verskih svečanosti in srečanj v spomin  
na ljudi, k i jih  ni več, žrtve brezumnega sovraštva  in rasizma. Lepo in ganlji
vo hkra ti je  bilo v  tržaški sinagogi v ulici sv. Frančiška. V Gorici pa so med 
drugim predstavili knjigo dr. A ntonelle G alarotti z  naslovom  »Le Z ikkaron. 
In memoria«, v kateri so fotografije in pričevanja o 76 goriških  deportiranih  
Judih, k i so um rli v taborišču.

Na s lik i (foto S. Ferrari) prizor s slovesnosti v  tržaški sinagogi

NOVI LIST
Izd a ja te lj:  Zadruga z o .z . »NOVI LIST« - Reg. na sodišču v Trstu dne 20.4.1954, štev. 157.

U re d n iš tv o :  Martin Brecelj, Ivo Jevnikar, Helena Jovanovič, D ra g o  L eg iša  (glavni in odgovorni urednik), 
Miro Oppelt, Saša Rudolf, Marko Tavčar in Egidij Vršaj.

F o to sta vek  in  tisk: Tiskarna Graphart, Trst, Član Združenje periodičnega
tel. 040/772151.

tiska v Italiji

Pokrajinski izvršni odbor o dopolnilih 
k statutoma tržaške in miljske občine

Prejeli sm o nasledn je  tiskovno 
poročilo , ki ga objavljam o

(Ur.)
Pokrajinski izvršni odbor Ssk je na 

svoji zadnji seji obravnaval popravke 
in dopolnila k statutoma tržaške in 
miljske občine. Kot znano, sta statu
ta teh dveh občin izredno pomanjklji
va glede upoštevanja prisotnosti slo
venske narodnostne skupnosti na nju
nem teritoriju. Kot se tudi še spomi
njamo, sta bila omenjena dokumenta 
sprejeta leta 1991, ne da bi se v njih 
upoštevale temeljne pravice Sloven
cev, ki jim pripadajo po ustavi, poseb
nem statutu oziroma Osimskem spo
razumu in evropskih listinah o manj
šinah. Proti takšnemu izigravanju 
naših pravic je Slovenska skupnost ta
krat (12. oktobra 1991) priredila pro
testno zborovanje pred tržaškim žu
panstvom med samim zasedanjem ob
činskega sveta.

Ker je župan llly, ki vodi odprtej- 
šo politiko do narodnostne stvarnosti 
pri nas in do novih sosednjih repu
blik Slovenije in Hrvaške, dal na 
dnevni red občinskega sveta poprav
ke k statutu, je Ssk sklenila izrabiti 
priložnost. V  ta namen je izdelala 
vrsto predlogov, s katerimi naj se v 
statut vnesejo ustrezna dopolnila in 
popravki glede pravic pripadnikov slo
venske narodnostne skupnosti v od
nosih z upravnimi oblastmi in same 
manjšinske skupnosti kot takšne. S

predlaganimi dopolnitvami bo v rtaf 
krajšem času seznanila demokratiene 
usmerjene občinske svetovalce s pr°' 
šnjo, naj jih med razpravo v svetu 
podprejo in zanje tudi glasujejo.

Kot uvodoma rečeno, je Ssk izdt' 
lala tudi vrsto popravkov k statutu 
miljske občine, ki slovenske narod' 
nostne skupnosti neposredno niti m 
omenja. Preden jih bo njen predstav 
nik Marko Šavron formalno predl°' 
žil, se bo o njih predhodno posveto
val s predstavniki krajevnega slovem 
skega društva in drugimi vp livn ii1 
krajevnimi dejavniki, ki so tu d iv p i ' 
teklosti pokazali določeno naklonjenosj 
do enakopravnega obravnavanja prl' 
padnikov obeh v občini prisotnih d' 
ničnih skupnosti.

Pokrajinski izvršni odbor Ssk ]l 
obravnaval tudi vprašanje morebiti, 
ponovitve pokrajinskih volitev, ki nfjl 
bi po nekaterih neuradnih vesteh bm 
istočasno z evropskimi prihodnjeS11
12. junija. Ssk se vsekakor zavzemi1', 
da bi pokrajinske volitve bile v jese>11 
in da bi potekale na osnovi novih km1' 
didatnih list in nove razporediti 
okrožij. V  ta namen je odločena p°' 
novno oporekati pred upravnim sodi' 
ščem obstoječo razporeditev pokraji' 
skih okrožij, ki je po njenem trdnen1 
prepričanju v  nasprotju s tem eljnij 
pravnim načelom, da morajo državi 
zakoni enako veljati na vsem držav' 
nem ozemlju.

Ladislav Lenček, delno Alojzij Geržinič in Tone Brulc. O d tedaj sem Tonetu 
Brulcu, požiralcu knjig in časopisov, v zam eno začel dajati vse, kar smo do 
bivali, in ga začel nagovarjati, naj tud i sam  kaj napiše. Tako je prva nepodp i
sana poročila objavil v G lasu. Zanj se je zavzel tud i Ladislav Lenček in km a
lu je začel b ruhati iz sebe toliko bogastva, da ga zdom ske revije in časopisi 
niso m ogle dohitevati. D anes so se m nogi ustvarjalci v emigraciji že izčrpali, 
on pa je šele na začetku poti.

N avdušil se je za Slovensko ku ltu rno  akcijo (SKA). Delal je zanjo, kar 
je bilo treba: kuhal je kavo, pripravljal dvorano za predavanja, pisal in celo 
dajal vse, česar ni nu jno  potreboval za preživetje. Pred leti se je preselil v 
novo hišo, staro je prodal in polovico izkupička dal sinovom, polovico pa SKA. 
Taki ljudje so nevarni, ker dajo veliko od  sebe in so zato tudi bolj zahtevni 
do drugih  in težko prenašajo  nepoštenosti. M orda so bila zanj še najboljša 
ne tako davna leta, ko smo trije iz Slovenske vasi (Ladislav Lenček, Tone Brulc 
in jaz) zahajali na seje SKA v Slovensko hišo na Ramon Falconu.

VARDEVANJE ANGELČKA

Prva Brulčeva literarna besedila so bile črtice. Sam pripoveduje, s kakšno 
neznansko  zadrego se je odzval na literarni natečaj Mladike. N ajbrž je tedaj 
napisal prvo literarno besedilo. Dobil je prvo nagrado, potem  pa še nekaj pri
znanj na natečajih SKA. Sčasoma se m u je nabralo več črtic. N agrajene pri 
SKA so bile objavljene; črtica V ardevanje angelčka je izšla v zborniku Doma 
in sveta. Predlagal sem  m u, naj bi vse črtice izdal v knjigi; 21. maja 1991 mi 
je pisal: »Z mojimi indijanskimi motivi lahko napraviš, kar hočeš, veš in znaš.« 
Ne da bi imel gradivo pripravljeno, sem  že leta 1991 zaprosil za podporo na 
m inistrstvu za kulturo in ponudil besedila večjim pom em bnim  slovenskim 
založbam . Po pešačenju od založnika do založnika, do m inistrstva za ku ltu 
ro in založbe SKA — le-ta je na redni seji avgusta 1992 sklenila — da knjige 
ne bo izdala, sem se odločil, da jo izdam  sam. Ker pa ima glavno težavo ved
no  prodaja v knjigarnah, sem poskusil še pri M ihelaču, saj je slovel kot odli
čen zasebni podjetnik. Jaro Mihelač je sprva m ožnost sprejel, potem  zavrnil, 
nato pa sva se le dogovorila. Knjigo je uvrstil na seznam  približno šestdese
tih knjig, ki naj bi dobile podporo  m inistrstva za kulturo. Podpore ni bilo, 
čeprav je delo uvrstil na tretje mesto, zato sva se zm enila, da se sodelavci 
odrečejo honorarju , in sicer avtor Tone Brulc, lektor Vlado M otnikar, vnašal- 
ka tekstov Stanka Deu ter avtor aprem ne besede in urednik, M ihelač pa je

obljubil, da bo poslal Brulcu dvesto izvodov, od teh  deset prek letalske p° 
šte. Pol leta po izidu knjige je Brulc dobil del pošiljke, zadnji del pa koOeC 
prejšnjega tedna. Kljub tem u, da založba z izdajo ni finančno tvegala, je 
ba priznati, d a  se je kot zasebno podjetje z neznanim  avtorjem  podala v ne 
profitno dejavnost.

O m enjene okoliščine, ki so poniževalne za slovenske razm ere, čeprav v'se 
bolj vsakdanje, niti niso bile tako hude , če jih prim erjam  z razm eram i v erf11 
graciji. Z izidom  sva bila z Brulcem zadovoljna, založnik je trgovsko izp e ¥  
zadevo, vstajenjsko odličje pa je im enitno priznanje avtorju in promocija e1*1! 
grantske ustvarjalnosti. Ko mi je prof. Jevnikar sporočil po telefonu odi0*-1 
tev komisije, sem bil priznanja vsaj toliko vesel kot Tone Brulc, ki sem & 
km alu za tem  obvestil.

ODMEVI NA VARDEVANJE ANGELČKA
V knjigi je dvanajst črtic. Objavljene so v tem  zaporedju: Ptič jokaVe '̂ 

O bup, Ljudje na robu, N iso zdržali, Sedem  dni p rahe  Matica Pokljukarj«1 
jarm ičku, Gobarjeva jesen, Sm rt DP-jevca, Vardevanje angelčka. Teh osefl' 
je avtor že objavil v Mladiki, M eddobju ali Domu in svetu. Deveto črtico, Črt’*", 
Ta »bela« bolezen, je poslal v Celoški zvon, a ni bila objavljena, druge trl
Sm rt zjutraj in pom ladi, Slutnja in Klic jasijaretera pa je napisal posebej
to zbirko. O d lani je napisal še nekaj črtic, ki bi sodile v to knjigo, pa bod0 
že  kje izšle.

O dm evov na V ardevanje angelčka ni bilo dosti. Najprej kratek zaplS 
Republiki, Slovencu sem poslal pism o Brulčevega prijatelja M ilana PreŠeh13' 
ki je bilo tud i ponatisn jeno v buenosaireški Svobodni Sloveniji, na radiu 
v L iterarnem  nokturnu  prebrali črtico Ptič jokavec, objavljena pa je bila tu 
recenzija knjige, še najpom em bnejše je bilo najbrž poročilo na slovenski 
viziji v oddaji Osmi dan.

Izmed zasebnih kom entarjev sem  izbral izjavo Alojzija Geržiniča: »P° . 
izrednih talentov pa tudi uporniških nagnjenj. Začudil sem  se, da je sV°i 
poglede na spravo poslal celo na Borca.«

Vladimir Kos je v pism u neizm erno pohvalil knjigo V ardevanje ang°K 
in zapisal, da bi bil greh, če bi nehal pisati.

Brulc sam  pa mi je 27. julija 1993 pisal: »Najlepša hvala za izvod, F1 
lahko vsaj svojo knjigo berem . Kdo bo si mislil? Zdi se mi, kot da jo je nek 
d rug napisal. Zdaj šele vidim , da je m otivno zelo razvejana, slog tudi ni Č*5 
za nič, torej bi bilo mogoče še kaj boljšega napisati. Te dni začnem.«


